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پاندمیکووید19
وقابهاینخنما

از  که  کووید19  بیماری 
ماه های پایانی سال گذشته 
در دور تناوب و گسترش قرار 
گرفته و در کمتر از چندماه 
یاد  آن  از  کرونا  پاندمی  به 
این روزها  می شود در حالی 
را  کاهشی  افزایشی-  شیب 
در بسیاری از مناطق کشور و 
استان های مختلف داراست که به موازات این سیرِ صعودی- 
سوی  از  روان  سلامتِ  بحران  خطرِ  زنگ  و  هشدار  نزولی، 
کارشناسان ذی ربط به کرات شنیده می شود و الزام فرهنگسازی 
در این خصوص و نگرش این مهم در ردۀ آسیب های متعدد 
اجتماعی و کنترل آن توسط کارشناسان صاحب مسند از 
ضروریات بازه فعلی محسوب می شود که دقت نظر مطلوب را 
خواستار است. به گفتۀ جمال شمس- متخصص روانپزشکی؛ 
اگر در بحران کرونا دچار اضطراب و یا افسردگی شده اید و یا اگر 
به سرعت تحملتان کم شده یا خیلی زود با کوچکترین حرف و 
مخالفتی عصبانی می شوید، حتماً باید مداخلات درمانی انجام 
دهید. وی در توضیح تأثیرگذاری اپیدمی ها بر سلامت روان 
افراد جامعه، معتقد است: اگر چنانچه فردی سابقه بیماری 
داشته باشد، بحران ها باعث می شود بیماری او دوباره عود کند 
و یا اگر فردی ژن ابتلاء به بیماری روحی خاصی را داشته باشد 
این بحران می تواند این ژن ها را در فرد بیدار و آشکار و فرد را 

با بحران روبرو کند.
و روند مداخلات درمانی در این مهم، در حالی پوشش حداقلی 
را در خود جای داده که ضرورتِ فرهنگسازیِ توجه به سلامت 
روان در توقف نسبی قراردارد و اپیدمی این موضوع نیازمند 
تصرفِ حداکثری رسانه ها و تریبون های رسمی برای آموزش 

این امر است.
قریب به اکثریت کارشناسان در این حوزه معتقدند؛ رفتارهای 
وسواس گونه و افکار مزاحم، دو کاراکتر اصلی تحت تأثیر این 
بیماری بر روان افراد است که در موازات استرس و اضطراب، از 
افراد جامعه کنونی ملغمه ای از روان پریشی های متفاوت را به 
وجود آورده که با خروجی های متفاوت در افراد جامعه کنونی 
با توجه به ساختار ضعیف اقتصادی -که کم اهمیت در این 
خصوص نیست- و نقش مغفول فرهنگ که در مدار همیشۀ 
کم توجهی ها در نوسان است؛ بروز می کند و نادیده گرفتن این 
مهم در مدار فعلی در بازه زمانی درازمدت می تواند آثار سوء را 

در بر داشته باشد.
با توجه به گزارش و برآوردهای موجود؛ غم و اندوه در میان 
کسانی که عزیزان خود را از دست داده اند، پریشانی به دلیل 
از دست دادن شغل و امنیت اقتصادی، احساس درماندگی 
به دلیل قرنطینه ها، چالش کارکردن از خانه در حالی که باید 
مراقب کودکان بود، در کنار ترس از ابتلا به بیماری و... عوارضی 
برای سلامت روان بوده اند که جای خالیِ کارکرد مؤثر آموزه های 
روانی دراین خصوص، به شدت در حال خودنمایی است و 
بازتاب تریبون های رسمی و علی الخصوص رسانه های دیداری 
در این امر، درحالی کمرنگ جلوه گری می کند که این موضوع 
اصلی را در این مسیر می طلبد تا در قالبی تازه و به دور از 
موضوعات و فیلم های نخ نما در دور آموزه  و فرهنگسازی های 

جدید برای عموم به نمایش گذاشته شود.
و  مشاوران  از  استفاده  و  این مسیر  در  هزینه کرد حداقلی 
مباشران سلامت به طور مداوم و انتقال مفاهیم و رویکردهای 
تأثیرگذاری رسانه های  به  با توجه  روان  بر سلامت  مبتنی 
دیداری- شنیداری بر باور مردم، می تواند تا حد زیادی از جو 
منفی و روانی موجود در جامعه کم کرده و در روند تنش زدایی، 

پای ثابت اوضاع فعلی به شمار آید.
با ملاحظه به نقش مهم سلامتِ روان در جامعه فعلی و نادیده 
گرفتن این امر به عنوان نقش کلیدی در اجتماع مدنی، باید 
منتظر بود و دید مسئولان ذی ربط در این خصوص تا چه حد از 
چارچوب قدیمی خارج شده و برای تأثیردهیِ مطلوب بر ذهن 
مخاطب و کاهش تنش های درحال تکثیر و ارائه راه حل های 
کاربردی در زمان بحران و خطرِ روانی، وقت و هزینه مساعد را 

صرف خواهند کرد!
 

سرمقاله

رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، محیط زیست و منابع 
طبیعی مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه یکی از 
مهمترین موضوعاتی که در حوزه محیط زیست قابل تأمل و 
دقت است مسأله آلودگی هواست، اظهار کرد: میدان و نوع 
برخورد و رسیدگی در حوزه هوای پاک باید متولی و فرمانده 

مشخصی داشته باشد.
سیدجواد ساداتی نژاد تصریح کرد: در سال های اخیر اگر 
فقط در تهران به عنوان پایتخت مشکلات آلودگی داشتیم، 
این روزها در شهرهای کوچک هم به دلیل آلودگی هوا و 
ریزگردها مدارس تعطیل می شوند و این نشان می دهد 
که مسأله از یک حالت استثناء جنبه عمومی پیدا کرده 
است و باید برنامه کلانی را در موضوع آلودگی هوا در کشور 

داشته باشیم.

فرار خودروسازان از بحث محیط زیست با چانه زنی

وی با بیان اینکه در کنار صنایع، آلاینده های متحرک مانند 
خودروها و موتورها نیز منابع آلودگی هستند، متاسفانه 

شرکت های خودروساز به دلیل اینکه همیشه با استفاده 
از نظام چانه زنی از بحث محیط زیست فرار کنند، هنوز 
در حوزه رفع عناصر آلاینده استانداردهای لازم  را رعایت 
نمی کنند و الزامی در اجرای کاهش آلایندگی در خودرو و 
میزان مصرف سوخت نیست و این ضعف مشهود است. 
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: به نظر می رسد محیط زیست باید از فضای چانه زنی 
در قبال منابع آلاینده، به فضای قاطعیت در برخورد و 
ایستادگی تغییر رویه دهند تا این بحث یک بار در کشور 
بدانند که سد  بزرگ خودروساز  کارخانجات  و  حل شود 
محیط زیست قابل رد کردن به بهانه های مختلف و زمان 

خریدن نیست.

عوارض آلایندگی در جای خود هزینه شود

مجلس  در  پاک  هوای  قانون  تصویب  به  اشاره  با  وی 
دهم، گفت: طبق قانون مشخص است جرائمی که بابت 
آلایندگی صنایع اخذ می شود، باید صرف چه کاری شود، 

اما شاهد هستیم بارها جرائم آلودگی در شهرداری ها و 
دهیاری ها صرف پرداخت حقوق شده است در حالی که 
جریمه آلایندگی باید در حوزه محیط زیست و در جهت 
آلودگی و کمک به صنایع برای رفع منابع آلاینده  رفع 
صرف شود، البته با توجه به هزینه بالای کاهش آلودگی 
در صنایع، دولت و بانک ها باید به صنایع کمک کنند. 
ساداتی نژاد به تشکیل صندوق محیط زیست اشاره کرد و 
افزود: در حال حاضر منابع ناشی از عوارض آلایندگی وارد 
صندوق می شود و می توان با پرداخت تسهیلات به صنایع 
جهت کاهش آلودگی ها اقدام کرد. البته در کنار صنایع و 
خودروها، معادن، کوره های آجرپزی و آتش سوزی ها نیز در 

تولید آلودگی موثرند.

هوای پاک فرمانده واحد می خواهد

وی با اشاره به ضعف مفرط در حوزه محیط زیست و اینکه 
این ضعف قدری با تصویب قانون هوای پاک التیام یافت، 
بیان کرد: میدان و نوع برخورد و رسیدگی در حوزه هوای 
پاک باید متولی و فرمانده مشخصی داشته باشد، زمانی 
که تعداد افراد درگیر در حوزه های آلودگی فراوان باشند، 
قطعا فرار از پاسخگویی اتفاق می افتد در حالی که باید 
نگاه ویژه ای به تمرکز اختیارات و مدیریت در این حوزه 
داشت. رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس یازدهم اضافه 
کرد: در بودجه ۱۴۰۰، مجلس و کمیسیون تلاش می کند در 
حوزه حمایت از رفع آلودگی هوا و ریزگردها اعتباراتی که 
تخصیص یافته و مکفی نیست، ارتقا یابد و در حوزه قانون 
هوای پاک هم به نظر می رسد که برخی از بندهای قانون 
نیازمند بازنگری باشد که کمیته محیط زیست کمیسیون 

به مسئله ورود خواهد کرد.

حرف اول

هوای پاک فرمانده واحد می خواهد

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 

شهید محمدرضا اسدی رازی  را گرامی می دارد

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد: قرار نیست 
روزهای ۲۹ و ۳۰ آذر تعطیل شود و فقط کاهش ساعت 
تردد از ۲۱ به ۱۸ برای جلوگیری از برگزاری دورهمی های 
شب یلدا، در ستاد ملی مقابله با کرونا مطرح و بررسی 

می شود. 
علیرضا رئیسی درباره احتمال کاهش ساعت تردد به ۱۸ 
در شب یلدا بیان کرد: احتمالا روز سه شنبه در ستاد 

ملی مقابله با کرونا درباره محدودیت ها برای شب یلدا 
تصمیم گیری می شود. وی ادامه داد: قرار نیست روزهای 
شنبه یا یکشنبه تعطیل باشد و فقط احتمال دارد که 
منع تردد از ساعت ۲۱ به ساعت ۱۸ کاهش پیدا کند تا 
از برگزاری دورهمی های شب یلدا جلوگیری شود. معاون 
بهداشت وزارت بهداشت گفت: برخی گفته اند که کل 
شهرها در شب یلدا تعطیل می شوند که به هیچ عنوان 

این موضوع مطرح نیست. به دنبال تعطیلی نیستیم، 
زیرا این تعطیلی هیچ اثری ندارد و محدودیت تردد از 
ساعت۱۸ برای کاهش تردد در سطح شهر است. سخنگوی 
ستاد ملی مقابله با کرونا اظهار کرد: توصیه این است 
که دورهمی های خانوادگی در شب یلدا کم شود، زیرا 
برگزاری این دورهمی ها می تواند تمام دستاوردهای ما در 

هفته های اخیر را از بین ببرد.

رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری هرگونه 
عادی انگاری شرایط و بی توجهی به رعایت پروتکل ها 
و اصول بهداشتی را منجر به وقوع پیک های بعدی 
بیماری در زمستان عنوان کرد و گفت: تجربه ثابت کرده 
که هر بار به دنبال عادی انگاری شرایط و عدم رعایت ها، 
پیک های شدید بیماری رخ داده و هر پیک نسبت به 

پیک قبلی بیماری شدیدتر بوده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، دکتر پیام طبرسی ضمن 
هشدار نسبت به تبعات عادی انگاری شرایط، اظهار 
کرد: اگرچه به دنبال اعمال پروتکل ها و محدودیت های 
جدی آمار ابتلا و بستری در بیمارستان ها تا حدودی 
کاهش یافته است، ولی متاسفانه بیماری همچنان 
در جامعه به صورت فعال در حال چرخش است و 
عادی انگاری شرایط و غفلت مجدد تبعات جدی به 
دنبال خواهد داشت. وی با اشاره به اعلام وضعیت 
قرمز کرونایی در استان های شمالی کشور، تاکید کرد: 
بود،  این شرایط خواهد  از  نیز متاثر  مطمئنا تهران 
اینکه اگر محدودیتهای جاده ای لغو می شد،  ضمن 
تهران همچنان در وضعیت قرمز باقی می ماند.  این 

متخصص عفونی با تاکید بر اینکه وضعیت کشور و به 
تبع آن استان تهران پایدار  نیست، عنوان کرد: بنابراین 
رعایت اصول بهداشتی و پروتکل ها از سوی مردم و 
تمدید محدودیت ها از سوی مسوولان باید همچنان 

ادامه داشته باشد.
طبرسی در این رابطه به دورهمی های خانگی به عنوان 
عامل بالقوه شیوع بیماری اشاره کرد و گفت: همچنان 
درصد بالایی از مبتلایان به دنبال برگزاری دورهمی های 
کوچک خانگی مبتلا می شوند، بنابراین توصیه اکید 
پرهیز از برگزاری دورهمی های خانگی و خانوادگی است، 
چرا که بیماری همچنان به صورت فعال در جامعه وجود 
دارد و به خصوص در مراسم هایی همچون شب یلدا 
که سالمندان نیز حضور دارند، خطر دوچندان می شود؛ 
چراکه همچنان درصد مرگ و میر ناشی از کرونا در 
سالمندان بالاست و توصیه می شود که این برنامه ها 
و سنت ها امسال به صورت مجازی برگزار شود.  این 
استاد دانشگاه هرگونه عادی انگاری شرایط و بی توجهی 
به رعایت پروتکل ها و اصول بهداشتی را  منجر به وقوع 
پیک های بعدی بیماری در زمستان خواند و گفت: 

تجربه ثابت کرده که هر بار به دنبال عادی انگاری شرایط 
و عدم رعایت ها، پیک های شدید بیماری  رخ داده و هر 

پیک نسبت به پیک قبلی بیماری شدیدتر بوده است.
رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری ضمن 
هشدار نسبت به وقوع پیک چهارم بیماری کووید۱۹ در 
صورت بی توجهی به اصول بهداشتی و عادی انگاری 
شرایط، اظهار کرد: امیدواریم که این اتفاق رخ ندهد؛ 
چراکه دیگر تاب و توانی در بیمارستان ها و کادر درمان 
باقی نمانده و در صورت رخداد پیک بعدی، وضعیت 
بسیار بغرنج خواهد بود. وی با تاکید بر ضرورت ادامه 
و  مردم  از سوی  ها  محدودیت  و  پروتکل ها  رعایت 
مسوولان، عنوان کرد: این در حالیست که متاسفانه با 
برداشتن هر محدودیت، مردم مجددا به پاساژ و بازار 
هجوم می برند و یا می بینید که پیست های اسکی 
وضعیت بسیار بدی دارند، همچنین متاسفانه مردم در 
فضاهای کوچک رستوران ها بدون ماسک در کنار هم 
نشسته اند که بسیار خطرناک است. اگر رعایت نشود 
بیماری مجددا شعله ور خواهد شد و این بار کنترل آن 

بسیار دشوار خواهد بود.

احتمال کاهش ساعت تردد به ۱۸ در شب یلدا

وقوع پیک چهارم کرونا درصورت عادی انگاری

 خـطر »یـلــدا« برای سـالـمندان

در شهر

الهام آمرکاشی

  دبیر تحریریه
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جامعه

احتمالاعمالممنوعیتترددشب
یلدادراصفهانازساعت19

سخنگوی ستاد استانی مقابله با کرونا گفت: پیشنهاد ممنوعیت 
تردد شهری در شب یلدا از ساعت۱۹ به ستاد ملی ارائه شده است 

که به احتمال قوی عملیاتی می شود.
اعمال  از  هفته  سه  اینکه  به  اشاره  با  غلامی  حجت الله 
محدودیت های هوشمند مقابله با کرونا در اصفهان می گذرد، 
اظهارکرد: متناسب با اعمال محدودیت های پنج گانه و تغییر 
وضعیت رنگ بندی نسبت به بیماری کرونا، شهرهای استان 

اصفهان به سمت نارنجی سوق پیدا کرد.
وی افزود: با اعمال طرح محدودیت هوشمند در اصفهان، تعداد 

شهرهای قرمز استان اصفهان به چهار شهر کاهش یافت.
سخنگوی ستاد استانی مقابله با کرونا با بیان اینکه »نطنز« تنها 
شهرستان قرمز استان اصفهان نسبت به بیماری کرونا بود که 
امروز به وضعیت نارنجی رسید؛ در سه هفته اخیر ۲۱شهرستان 
استان اصفهان از وضعیت قرمز به نارنجی رسید و تنها وضعیت 
دو شهرستان در استان اصفهان نسبت به بیماری کرونا زرد است.

وی با تأکید بر اینکه اعمال محدودیت های هوشمند مقابله با 
کرونا باید به زرد شدن شهرستان های اصفهان منجر شود، گفت: 
برای کاهش شیوع بیماری در شهرهای قرمز لازم است که 

محدودیت های هوشمند تداوم پیدا کند.
غلامی تردد برون شهری را از ابتدای آذرماه با ۲۷درصد کاهش 
اعلام کرد و افزود: کاهش حجم تردد شهری در شهرهای استان 
اصفهان بین ۱۹ تا ۳۰درصد متغیر بود که در این میان کلان شهر 

اصفهان با کمترین میزان کاهش تردد شهری روبرو بوده است.
وی به پیشنهاد ستاد استانی مقابله با کرونا برای کنترل ترددهای 
شب یلدا هم اشاره ای کرد و گفت: پیشنهاد ممنوعیت تردد 
شهری در شب یلدا از ساعت۱۹ به ستاد ملی مقابله با کرونا ارائه 
شده است که با ابلاغ آن عملیاتی می شود و نتیجه نهایی آن 

اعلام خواهد شد.
سخنگوی ستاد استانی مقابله با کرونا با اشاره به اینکه اختیار 
اعمال ترددهای شبانه در شهرهای استان به ستاد استانی مقابله 
با کرونا واگذار شده است، گفت: ممنوعیت تردد شبانه در تمام 

شهرهای نارنجی استان اصفهان برقرار است.
وی افزود: وضعیت کلان شهر اصفهان از قرمز به نارنجی رسیده 
است اما شرایط بسیار شکننده است و با کوچک ترین اهمال و 

عادی انگاری این وضعیت به سمت قرمزشدن برمی گردد.

روندافزایشیابتلابهکرونا
درمازندران

با وجود محدودیت های اعمال شده در دو هفته گذشته اما ۵ شهر 
مازندران در وضعیت بحرانی و قرمز قرار دارند و در بیمارستان ها 
نیز شاهد افزایش تعداد مبتلایان به کووید۱۹ هستیم به طوری 
که تا امروز ۹۴۰بیمار در بیمارستان های استان بستری هستند. 
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران، سید عباس موسوی- رئیس این دانشگاه، 
روز گذشته اعلام کرد: ظرف ۲۴ساعت گذشته تعداد ۱۰۹بیمار 
مشکوک به کرونا بر اساس تشخیص بالینی در بیمارستان های 
تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی مازندران در سطح استان 
بستری شدند.  وی افزود: ظرف همین مدت تعداد ۸۰نفر از افراد 
مشکوک بستری شده ، از بیمارستان ها مرخص شدند و  تکمیل 

روند درمانی خود را در منزل ادامه خواهند داد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران با بیان اینکه هم اکنون 
با علائم تنفسی  به ویروس کرونا  بیمار مشکوک  ۷۷۶نفر 
مشکوک به کرونا بر اساس تشخیص بالینی در این مراکز بستری 
هستند، تصریح کرد: از این تعداد ۱۶۲نفر با علائم حاد تنفسی در 

بخش های مراقبت ویژه بستری هستند.
بر اساس گزارش روابط  عمومی و امور بین  الملل دانشگاه 
علوم پزشکی بابل درحال حاضر ۱۶۴بیمار مشکوک به کرونا در 

بیمارستان های بابل بستری هستند.
بر اساس این آمار در ۲۴ساعت گذشته ۱۸بیمارجدید بستری و 
۴بیمار هم ترخیص شدند و  ۳۱بیمار در بخش های مراقبت های 

ویژه بستری هستند.

استان ها

»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »محمد علی فائق« 

- پیشکسوت فقید فرهنگ و رسانه گیلان -را گرامی می دارد

»البرز« چه خبر؟

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز گفت: 
بیش از ۱۰۰دستگاه از ماشین آلات راهداری با ۲۰۰نفر 
نیروی راهدار در فصل زمستان آماده خدمت رسانی به 

هم استانی ها هستند.
آیین  در  گودرز محمودی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
رزمایش آغاز طرح انتظامی ترافیکی زمستان۹۹ پلیس راه 
مجموعه  کرد:  اظهار  البرز  استان  انتظامی  فرماندهی 
دستگاه های پلیس راه، راهداری اورژانس و هلال احمر 
وظیفه صیانت از سلامتی و امنیت مردم را در سطح 
جاده ها و محورهای ارتباطی و خیابان های این استان 

بر عهده دارند.
وی با بیان اینکه در آستانه روز ۲۶آذر روز حمل و نقل قرار 
داریم، بیان کرد: به جهت حماسه ای که رانندگان بخش 
کالا در سال ۱۳۶۲ در جهاد تخلیه بنادر آفریدند، ده سال 
بعد شورای فرهنگ عمومی روز ۲۶آذر را به نام روز حمل 

و نقل و رانندگان نام گذاری کرد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز 
تصریح کرد: همچنین یکم دی ماه آغاز فصل زمستان 
روز  این  و  است  جدی  متعدد  حوادث  و  برف  باران، 
به صورت نمادین روز راهدار نامیده شده است و فاصله 
این دو مناسبت هفته حمل و نقل و راهداری نام گذاری 

شده است.
آمادگی برای مقابله با حوادث غیرمترقبه در زمستان

وی با بیان اینکه برای مقابله با حوادث غیرمترقبه در 
زمستان با هماهنگی پلیس راه مطابق معمول ایام سال 
آمادگی لازم را داریم، گفت: خوشبختانه ۱۵ایستگاه راهداری 
در استان تجهیز شده و به حد نیاز تجهیزات از قبیل شن، 

ماسه، نمک، روغن و گازوئیل فراهم شده است.
از  ۱۰۰دستگاه  از  بیش  کرد:  خاطرنشان  گودرزی 
ماشین آلات راهداری با ۲۰۰نفر نیروی راهدار در فصل 

زمستان آماده خدمت رسانی به هم استانی ها هستند.
وی افزود: با هماهنگی هواشناسی و پلیس راه استان از 

زمانی که اعلام بارندگی می شود، همکاران ما در راهداری 
به صورت شبانه روزی در راهدارخانه ها مستقر هستند و 

آمادگی لازم برای مقابله با حوادث زمستان را دارند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز در 
پایان با بیان اینکه مدیران و مسئولان استان همواره 
با مجموعه راهداری استان هم افزایی و همکاری لازم 
داشته اند، متذکر شد: از رسانه های استان که نقاط قوت 
را بیان و نقاط ضعف را تذکر دادند تا بیشتر و بهتر 

خدمت رسانی کنیم، قدردانی می کنم.

»مدیرکل راهداری البرز« مطرح کرد:

۲۰۰ راهدار البرزی آماده خدمت رسانی در فصل زمستان 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان البرز از تعهد 
ایجاد ۳۶هزار شغل در استان البرز خبر داد و گفت: 

بیش از ۲۰هزارنفر اشتغال در سامانه رصد ثبت شد.
حسین فلاح نژاد در جلسه کارگروه تخصصی اشتغال 
کار  بازار  وضعیت  بررسی  موضوع  با  البرز  استان 
استان و تسهیلات مشاغل خانگی، کرونا و اشتغال 
به   99 تابستان  در  بیکاری  نرخ  اظهارکرد:  روستایی 

میزان 12.4درصد بوده که این عدد در  بهار99 به میزان 
12.3 درصد رسیده که در مقایسه با نرخ بیکاری در 
بهار وتابستان 98 عملکرد استان در این راستا خوب 

بوده است.
وی با بیان اینکه علیرغم شیوع ویروس کرونا، نرخ 
بیکاری در استان البرز روند کاهشی داشته است، افزود:  
نرخ مشارکت اقتصادی نیز در تابستان99 با میزان 41.8 

درصد نسبت به بهار99 افزایش یافته است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان البرز با بیان 
اینکه استان البرز در حوزه صنعت جایگاه پنجم و در 
خدمات رتبه چهارم کشور را دارا است، تصریح کرد: 
تعداد بیمه شدگان اجباری 289 هزار و 359 نفر در 
فروردین ماه 99  بوده که این میزان در مرداد ماه به 305 

هزار و 511 نفر افزایش یافته است.
فلاح نژاد با اشاره به وضعیت مشاغل خانگی در استان 
تصریح کرد:  سهم استان البرز در سال 1399 در موضوع 
تسهیلات مشاغل خانگی به میزان مبلغ 5میلیارد و 
300میلیون تومان است که به استان ابلاغ شده است.

وی در خصوص تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و 
عشایری استان البرز و اقدامات انجام شده در این مورد، 
گفت : در این راستا عملکرد خوبی را در استان شاهد 

بوده ایم همچنین از مانده اعتبارات استان مبلغ کمی 
باقی مانده است که این بدان معنی است که هر آنچه 
از اعتبارات این طرح ابلاغ شده در این زمینه تخصیص 

پیدا کرده است.
با  البرز  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
اشاره به اینکه مبلغ 215میلیارد و 900میلیون  تومان 
در استان تسهیلات اشتغال روستایی پرداخت شده 
است که در قالب174 میلیارد و 500میلیون تومان برای 
دستگاه های اجرایی و 41میلیارد و 400میلیون تومان 
در خصوص نهادهای حمایتی است،عنوان کرد: بیش از 
1250میلیارد تومان تسهیلات  کسب و کارهای آسیب 
دیده از کرونا از طریق ستاد ملی کرونا به استان البرز در 
14رسته  شغلی آسیب دیده از این بیماری اختصاص 
یافت که عمده این رسته ها بخش خدمات و صنوف  

هستند.
فلاح نژاد در مورد ثبت اشتغال دستگاه ها اجرایی در 
سامانه رصد اشتغال در استان البرز، بیان کرد: تعهد 
سال 1399 البرز به میزان 36هزار 525نفر درنظر گرفته 
شده و در هشت ماه ابتدایی اول سال1399 به میزان 
20هزار 850نفر در سامانه رصد از سوی دستگاه های 

اجرایی استان ثبت شده است.

تعهد ایجاد ۳۶هزار شغل در استان البرز در سال جاری

معاون مهندسی راه و شهرسازی استان البرز با بیان اینکه 
راهدارخانه محور هشتگرد به طالقان احداث شود،گفت: 

پروژه هشتگرد-طالقان ۹۸درصد پیشرفت دارد.
به گزارش »دنیای هوادار«، جعفر قزوینیان با اشاره به 
پیشرفت پروژه راه هشتگرد- طالقان اظهار کرد: طول این 
قطعه 42 کیلومتر بوده و در حال حاضر این پروژه در 

مراحل پایانی قرار دارد.
وی افزود: بخش کوچکی از اجرای آسفالت این پروژه 

باقی مانده که دلیل عدم تکمیل آن بارش برف است.
معاون مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی 
استان البرز با بیان اینکه با توجه به ارتفاع جاده طالقان- 

هشتگرد و برف گیر بودن آن منطقه ممکن است در 
روزهای بارشی سال در بحث تردد خودروها مشکلاتی 
ایجاد شود، بیان کرد: در نتیجه نیاز به انجام اقداماتی از 
جمله استقرار یک واحد راهدارخانه در این محور است.

راه و شهرسازی استان  معاون مهندسی و ساخت  
البرز گفت: به جز موضوع استقراریک واحد راهدارخانه، 
موضوع نصب تابلوها وعلائم راهنمایی و رانندگی و 
یا نیوجرسی ها در محور طالقان- هشتگرد باید تکمیل 
شود، در نتیجه از سوی مسئولان وزات راه تصمیم 
برآن شد که بهره برداری از این محور به سال جدید 

موکول شود.

وی با تأکید براهمیت فراهم کردن تردد ایمن برای 
مسافران به هنگام عبور از محور طالقان- هشتگرد گفت: 
به یقین این مهم تا زمان افتتاح این پروژه به سرانجام 

می رسد.
معاون راه و شهرسازی استان البرز با این توضیح که 
تونل پروژه راه طالقان- هشتگرد هنوز در فاز اجرایی است 
و افتتاح آن به زمان بیشتری نیاز دارد، عنوان کرد: اتمام 
کار تونل این پروژه بستگی به میزان تزریق اعتبار دارد اما 
به یقین پروسه اجرای آن یک تا دو سال دیگر زمان نیاز 
دارد و تاکنون حدود 110میلیارد تومان در اجرای پروژه راه 

طالقان- هشتگرد هزینه شده است.

پیشرفت ۹۸درصدی پروژه هشتگرد - طالقان
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شهری »دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »احمد اقتداری«
 - ایران شناس فقید - را گرامی می دارد

شهری

نامه اتحادیه تاکسیرانی به معاونت سیما در واکنش به 
اظهارات مجری یک برنامه تلویزیونی

۷۰۰۰ متر دیوارکشی غیرمجاز در منطقه ۱۰ تخریب شد

اتحادیه تاکسیرانی های کشور در واکنش به اظهارات مجری 
یکی از برنامه های تلویزیونی به شغل تاکسیرانی در نامه 

های به معاونت سیما خواستار دلجویی از این قشر شد.
عمومی  روابط  براعلام  بنا  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور، متن نامه اتحادیه 
تاکسیرانی به شاه آبادی معاون سیمای جمهوری اسلامی 

ایران به شرح زیر است:
از  یکی  عنوان  به  اسلامی  جمهوری  سیمای  و  »صدا 
تاثیرگذارترین رسانه های اجتماعی ضمن آنکه وظیفه دارد 
لحظات سرگرم کننده ای برای مخاطبین ایجاد نماید، نباید 
نقش اصلی و بنیادین خود یعنی سازندگی فکری و فرهنگ 
این  آنکه مخاطبین  بویژه  فراموشی بسپارد.  به  را  سازی 
رسانه ملی تمامی اقشار جامعه و تمامی رده های سنی 

را در بردارد.
سازان  برنامه  که  نیست  مرتبه  نخستین  این  متأسفانه 
صدا و سیما و یا مجریان محترم آن با سهل انگاری و 
بی توجهی خاطر قشر شریف و زحمتکش تاکسیرانان را 
مکدر می سازند. آنهم در شرایط فعلی که اثرات مخرب کرونا 
ویروس بر سلامت فردی و خانواده آنان و نیز بر وضعیت 

درآمد و معیشت این عزیزان سایه سیاهی افکنده است.

در برنامه تلویزیونی »دستپخت« مجری برنامه با پرسشی 
مشاغل  شان  و  اجتماعی  جایگاه  تنها  نه  ناآگاهانه، 
آبرومندی چون رانندگی با تاکسی را حرمت نمی نهد بلکه 
با مرز بندی مشاغل و ایجاد حساسیت، فرزندان بیش از 
360 هزار تاکسیران امین و با عزت نفس را در برزخ خوب 

و بد شغل پدر قرار داده است.
شاید اگر یاد می گرفتیم بزرگمردی به عنوان و لقب نیست و 
در هر حرفه و شغلی می توان خدمتگزارانی صدیق و دلسوز 
بود و فرزندانی برومند، مسئولیت پذیر و متعهد تربیت کرد؛ 
همانند تاکسیرانان شریف این مرز و بوم که با همت والای 
خود شبانه روز در تلاش هستند تا سفره زندگی خود را به 
لقمه نانی حلال مزین نمایند، قدرشناسی و سپاسگزاری 
فرزندان این تلاشگران خستگی ناپذیر را با پرسشهایی از نوع 

حرفه و شغل پدر امتحان نمی کردیم.
لذا شایسته است ضمن آنکه به فوریت و با اولویت از این 
عزیزان دلجویی شود؛ برنامه سازان، مجریان، نویسندگان و 
تهیه کنندگان و عوامل برنامه های تلویزیونی نیز در گفتار 
وکلام خود بویژه نسبت به صاحبان مشاغلی از این دست 
که علیرغم سختی کار، بسیار آسیب پذیر هستند توجه و 

دقت بیشتری بعمل آورند«.

مدیر منطقه ۱۰ شهرداری کرج از تخریب دیوارکشی های 
غیرمجاز در این منطقه به مساحت هفت هزار مترمربع 

خبر داد.
با  دهقان  کمالی  محسن  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
اعلام این خبر اظهار کرد: خدمات شهری منطقه با اخذ 
حکم قضایی اقدام به تخریب ۷ هزار مترمربع دیوارکشی 

غیرمجاز کرده است.
وی هدف از اجرای این مهم را صیانت از حقوق عمومی 
و مقابله با ساخت وسازهای غیرمجاز عنوان کرد و گفت: 

شهرداری از تصرفات غیرقانونی جلوگیری می کند.
کرد:  اضافه  ادامه  در  کرج  شهرداری   ۱۰ منطقه  مدیر 
بناهای غیرمجاز اصول قانونی را رعایت نکرده و بدون 

اخذ مجوزهای لازم اقدام به دیوارکشی کرده اند.
پا  زیر  غیرمجاز  ساخت وسازهای  گفت:  دهقان  کمالی 
گذاشتن حقوق شهروندی و تجاوز به حریم و امکانات 
شهری به شمار می رود، از همین رو، شهرداری به طور جد 
مقابله با روند ساخت وسازهای غیرمجاز در حریم شهر را 

پیگیری می کند.

گزارش

برای  اتوبوس  از اختصاص ۵۰۰۰ دستگاه  شهردار تهران 
نقل  و  حمل  در  استفاده  جهت  کشور  های  شهرداری 
عمومی که در ستاد ملی کرونا مصوب شده است، خبر 

داد.
به گزارش »دنیای هوادار«، پیروز حناچی در آئین افتتاح 
باغ سلیمانیه گفت: خوشحالم که فرصت دیگری پیش 
آمد تا به قول هایی که به شهروندان داده بودیم عمل 
کنیم. بطور قطع می توانیم بگوییم توسعه فضای سبز در 
تهران یکی از راهبردهای این دوره مدیریت شهری است.

وی افزود: از ابتدای این دوره ۱۷ باغ تملک و به بوستان 
تبدیل شده و تا خاتمه این دوره ۱۷ باغ دیگر نیز به باغ 
در  اضافه خواهد شد.  تهران  داخل محدوده شهر  های 
حقیقت هدف گذاری اینگونه بوده که این باغ ها ابتدا 
در مناطقی که ظرفیت آن وجود دارد و دوم سرانه فضای 
سبز کمتری دارند احداث شوند. برخی از این باغات مدت 
ها متروک واقع شده که با همکاری دستگاه های مختلف 
این اقدام شکل گرفته و توسعه فضای سبز تهران که یکی 

از نیازهای اصلی این شهر است، محقق شده است.
وی ادامه داد: در جلسه امروز کمیسیون ماده ۵ طرح 
تفصیلی منطقه ۲۲ به تصویب نهایی رسید. کار مهمی که 
انضباط بخشی به شهر را به عنوان یکی از قول هایی که به 

مردم داده بودیم در منطقه ۲۲ محقق می کند.
وی با اشاره به بهره برداری از باغ سلیمانیه در منطقه ۱۴ 
گفت: سرانه فضای سبز این منطقه ۹.۵ متر است اما 
هنگامی که به توزیع این سرانه در نواحی منطقه نگاه 
می کنیم مشاهده می کنیم که این توزیع متعادل نبوده، 
لذا تملک و احداث چنین بوستان هایی می تواند در 
توزیع عادلانه سرانه فضای سبز در نواحی موثرباشد. این 
در حالیست که سرانه استاندارد در داخل محدوده شهر 
تهران بدون فضاهای فرهنگی و ورزشی باید ۱۲ متر باشد.
وی تاکید کرد: باغ بزرگ دیگری در منطقه ۶ برای تملک 
در مرحله مذاکره است که اگر به نتیجه برسد کار بزرگی 
انجام شده است. در باغ سلیمانیه توجه به باغ سازی 
ایرانی مورد توجه قرار گرفته و نتیجه سیاست های شورا 
و شهرداری یعنی توجه به مناسب سازی برای معلولین در 

این باغ به خوبی رعایت شده که می توان آن را به عنوان 
یک نمونه خوب معرفی کرد.

شهردار تهران در بخش دیگری از صحبت های خود به 
توافق میان وزارت بهداشت و سازمان نظام پزشکی با 
در کشور شبکه  ما  افزود:  و  کرد  اشاره  تهران  شهرداری 
سلامت داریم اما به دلایل مختلف این شبکه در تهران 
ضعیف است. بنا به پیشنهاد همکاران در وزارت بهداشت، 
شهرداری امکانات سلامت خود را به عنوان خانه های 
سلامت تبدیل می کند، البته تا پیش از این نیز این 
امکانات در اختیار شهروندان بود، اما ماموریت رسمی که 

وزارت بهداشت از آن پشتیبانی کند نبود.
به گفته حناچی، این شبکه گسترده ۱۹ مرکز درمانی در 
سطح مناطق و ۹ درمانگاه بزرگ در سطح شهر تهران می 
تواند مجهزتر و مورد پشتیبانی وزارت بهداشت قرار گیرد. 
البته بودجه بیشتری از شهرداری تهران نخواهیم گذاشت 

اما پشتیبانی از این مراکز اضافه خواهد شد.
وی افزود: در ستاد ملی کرونا نیز مصوبات خوبی برای 
حمل و نقل عمومی گرفتیم به شکلی که ۵۰۰۰ دستگاه 
اتوبوس برای اتوبوسرانی کشور اضافه خواهد شد که حدود 
۵۰ درصد آن متعلق به تهران است و شهرداری ها نیز 
سهم ۱۷.۵ درصدی را در تامین این اتوبوس ها پرداخت 
خواهند کرد. همچنین دولت قبول کرده که اعتباری برای 
بازسازی واگن های نسل اول مصوب شود. از سوی دیگر 
نیز بحث اتوبوس های برقی را دنبال خواهیم کرد و این 

موارد جدا از مطالبات شهرداری از دولت خواهد بود.
شهردار تهران در پاسخ به سوالی در خصوص احداث باغ 
سلیمانیه در قبال عوارض پلاسکو گفت: ما حساب های 
ای هم  داریم. حساب های گسترده  بنیاد  با  فیمابین 
هست به شکلی که خیلی چیزها را می دهیم و خیلی 
چیزها را می گیریم اما احداث این بوستان در خصوص 

پلاسکو نبوده ولی در حساب فیمابین ما بوده است.
وی در خصوص منع ارتفاعی در جماران نیز گفت: این 
بحث باید با جزئیات کارشناسی مورد بررسی قرار گیرد. لذا 
هر گاه اقدامی در این خصوص انجام شد اطلاع رسانی 

نیز خواهد شد.

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

تصویب اختصاص ۵۰۰۰ دستگاه اتوبوس 
برای شهرهای کشور در ستاد ملی کرونا
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فرهنگی

شتی درمانی البرز دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهدا
مرکزپزشكی، آموزشی ودرمانی شهید رجایی

 

بشنویم | ببینیم | بخوانیم

آلبوم موسیقی کلاسیک دوران زیبایی Belle Époque) Beautiful Era( اثری از نوازنده 
برجسته، دنیل هوپ Daniel Hope است. او یکی از برجسته ترین ویولنیست های 
حال حاضر دنیا است که موفق به کساب عناوین زیادی شده است.  دوران زیبایی 
که هفدهمین آلبوم استودیویی او برای دویچه گرامافون است، به دورانی از تاریخ 
موسیقی میان پایان جنگ فرانسه و پروس در سال )۱۸۷۱( تا شروع جنگ جهانی 
اول )۱۹۱۴( و دورانی که در آن علم و هنر شکوفا شدند، اختصاص دارد. او در این 
آلبوم با همکاری ارکستر مجلسی زوریخ Zürcher Kammerorchester آثار برخی 
 Ernest Chausson از مشهورترین آهنگسازان این دوران از جمله ارنست شوسون
ریشارد  فرانسوی(،  )آهنگساز   Jules Massenet ماسنه ژول  فرانسوی(،  )آهنگساز 
 Arnold Schoenberg آهنگساز آلمانی(، آرنولد شونبرگ( Richard Strauss اشتراوس
)آهنگساز اتریشی(، ادوارد الگار Edward Elgar )آهنگساز انگلیسی(، سرگئی راخمانینف 
 Alexander von آهنگساز روس(، الکساندر فون زملینسکی( Serge Rachmaninoff
گابریل  فرانسوی(،  )آهنگساز   Charles Koechlin ،)اتریشی )آهنگساز   Zemlinsky
فوره Gabriel Fauré )آهنگساز فرانسوی(، موریس راول Maurice Ravel )آهنگساز 
 Belle فرانسوی( و آهنگسازان برجسته دیگری از دوران را اجرا کرده است. آلبوم
Époque اثری شنیدنی است که با موسیقی بی کلام و نوای ویولن دنیل هوپ که 

از آن می توان به عنوان راوی یاد کرد، بخش مهمی از تاریخ موسیقی را مرور کرد.

Belle Epoque
::  دنیل هوپ   :: 

فیلم »جواهرات برش نخورده« قطعا از مهم ترین فیلم های سینمایی امسال 
به خاطر  اول  است و اهمیت آن در چند نکته خلاصه می شود. اهمیت 
کارگردانان این فیلم یعنی برادران »سفدای« است که پیشتر فیلم های زیادی 
ساخته اند که از جمله مهم ترین آن ها می توان به Good Time اشاره کرد که 

در آن »رابرت پتینسون« به ایفای نقش پرداخته است.
بعد از پیشرفت های پیاپی سبک کارگردانی این دو برادر، حالا نوبت به آخرین 
فیلم  آن ها رسیده است که بسیار نیز مورد انتظار طرفداران واقع شده بود. بعد 
از آن نوبت به بازیگر فیلم »جواهرات برش نخورده« رسیده است که از بازیگری 

کاملا غیرمنتظره برای آن استفاده شده است. 
»آدام سندلر« به عنوان بازیگر نقش اصلی در این فیلم ایفای نقش کرده است 
و خیلی ها معتقدند که این او یکی از شانس های اصلی دریافت جایزه اسکار 

است و تا لحظه نهایی شدن این موضوع باید کمی صبر کرد.
و  به شرط بندی  راجع  خارق العاده  و  فیلمی جذاب   Uncut Gems فیلم  
ریسک کردن یک جواهرساز است که در روایت آن یک هیجان و استرس 
خاصی پیاده سازی شده است و همین موضوع باعث شده است تا »جواهرات 
برش نخورده« به یکی از جذاب ترین و بهترین فیلم های ۲۰۱۹ بدل شود که از 

دیدن نه تنها یک بار بلکه چند بار آن به هیچ وجه خسته نشوید.

جواهرات برش نخورده
::   جاش سفدای- بنی سفدای   ::

»در باب حرف مفت« کتابی نوشته هری فرانکفورت از مجموعه فکر و زندگی 
نشر کرگدن است. این مجموعه در صدد است تا روش تفکر فلسفی در زمینه های 
گوناگون را به مخاطب آموزش دهد.  آثاری که در این مجموعه منتشر می شوند 
هم منعکس کنندهٔ تفکر دربارهٔ زندگی انسان و جنبه ها و حیطه های مختلف آنند، 
هم به خواننده کمک می کنند به اندیشه هایش جهت ببخشد، بهتر فکر کند و 
-شاید- به زندگی خود سامانی بدهد و آن را بهتر بگذراند. هری فرانکفورت در 
کتابش درباره چیسیتی حرف مفت، حرف مفت زن، چراییِ حرف مفت زنی، چگونگیِ 
حرف مفت زدن، نحوهٔ بازشناسیِ حرف مفت، برشماریِ زیان هایش، و راه های مقابله 
با آن صحبت کرده است. بخشی از کتاب در باب حرف مفت مخاطبِ حرفِ مفت 
کیست؟ حرفِ مفت زن، بالطّبع، برایِ هر مخاطبی حرفِ مفت میزند؛ امّا، در دو 
موقعیّت برایِ حرفِ مفت زدن انگیزه مندتر است: یکی در آن جا که همراهیِ دیگران 
با او برای اش نفعِ چشم گیر و صَرفِ نظرناکردنی دارد؛ عرصه هایی مانندِ تبلیغات 
(propaganda( برایِ فروشِ کالا، مدیریّتِ یک سازمان یا مؤسّسه، سیاست و 
حکومت، و دین و مذهب عرصه هایی اند که در آنها جلبِ مشتری اهمّیّتِ بسیار 
دارد و به همین جهت، در آنها بیشترین حرفهایِ مفت زده میشوند. دیگری در 
آن جا که مخاطبان قدرتِ تشخیصِ حرفِ مفت را ندارند، مانندِ عرصه هایی که 

مخاطبان در آنها بی اطّلاع یا کم اطّلاع اند.

در باب حرف مفت- هری فرانکفورت
::  ترجمه: محسن کرمی   ::

کتابفیلم موسیقی

»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »پروین دولت آبادی«

 - شاعر و از بنیان گذاران شورای کتاب کودک - را گرامی می دارد

جهان سینما

»راند دیگر« بهترین فیلم جوایز اروپا شد
»توماس  ساخته  دیگر«  »راند  فیلم   
وینتربرگ« موفق به کسب جایزه بهترین 
فیلم از سی و پنجمین دوره جوایز فیلم 

اروپا در سال ۲۰۲۰ شد.

مرضیه ریاحی داور جشنواره »آسیاتیکا« ایتالیا شد
مرضیه ریاحی به عنوان یکی از اعضای بنیاد 
توسعه سینمای آسیا و اقیانوسیه »نتپک«؛ 
یکمین  و  بیست  سینمایی  فیلم های 
جشنواره فیلم های آسیایی رُم »آسیاتیکا« را 

داوری می کند.

»اقیانوس پشت پنجره« به جشنواره فیلم داکا 
راه یافت

فیلم سینمایی »اقیانوس پشت پنجره« به 
حضور  پنجمین  نبی زاده  بابک  کارگردانی 
بین المللی خود را در بخش رقابتی نوزدهمین 

جشنواره فیلم داکا تجربه می کند.

»دور دیگر« جوایز فیلم اروپا را درو کرد
فیلم دانمارکی »دور دیگر« در مراسم مجازی شنبه 

شب موفق شد تا مهمترین جوایز فیلم اروپا 
۲۰۲۰ را درو کند و علاوه بر جایزه بهترین 
فیلم، جایزه بهترین کارگردان را برای توماس 
مدس  برای  را  بازیگر  بهترین  و  وینتربرگ 

میکلسن از آن خود کند. میکلسن در این فیلم 
در نقش یک معلم دبیرستانی الکلی بازی کرده است.

»شیطان و دوشیزه پریم« منتظر بهبود شرایط
حسن باستانی از امیدواری برای اجرای نمایش 
»شیطان و دوشیزه پریم« که اقتباسی از رمان 

پائولو کوئیلو است، خبر داد.

ناصر مقدم گفت: به خاطر رعایت بیش از۹۰ درصدی پروتکل 
های بهداشتی قدردان همراهی اصناف و شهروندان فهیم 

البرز هستیم.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز، مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان البرز گفت: بیست و ششمین جلسه شورای 
اطلاع رسانی استان البرز و همچنین دهمین جلسه قرارگاه 
کرونا با حضور اعضا و به ریاست جناب آقای دکتر فردی 
معاون محترم سیاسی و امنیتی استانداری البرز برگزار و 
اهم برنامه ها و رویدادهای مربوط به کرونا مورد بررسی 

قرار گرفت.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز در تشریح این 
جلسه گفت: موضوع شرایط و ملاحظات کرونائی استان 
البرز به عنوان اصلی ترین و مهم ترین موضوع این جلسه 
مورد بررسی همه جانبه قرار گرفت که اجرای محدودیت 
های اخیر ابلاغ شده از سوی ستاد ملی کرونا، بحمداله با 
همراهی و مشارکت مطلوب آحاد جامعه و تلاش مسئولان 
همراه بود و این همکاری موجب شد تا شیب روند ابتلا در 
استان کاهش یافته و موجب روند نزولی تعداد مراجعات، 
بستری ها و فوتی های کرونائی در استان البرز گردد و طبق 
گزارش مسئولان بخش های مختلف، بیش از 90 درصد 
از مردم استان پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده اند 
و ضمن تشکر از عموم شهروندان عزیز البرزی، همراهی و 
رعایت اصناف استان البرز در رعایت و اجرای پروتکل ها و 
تعطیلی های اخیر کرونایی، و همچنین اطلاع رسانی مداوم 
و تاثیرگذار مدیران و خبرنگاران رسانه های استان شایسته 

تقدیر ویژه است.
مسئول کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی استان 
البرز گفت: در اجرای پروتکل ها و محدودیت های کرونائی 

اخیر، شاهد تلاش مستمر و هماهنگ همه بخش ها و 
مسئولان محترم ستاد استانی کرونا، بودیم که تلاش ها 
و اقدامات کادر پرتلاش درمانی و اصحاب محترم خبر و 
رسانه که در جهت خدمت رسانی و آگاهی بخشی جامعه، 
سعی بلیغ نمودند، شاخص و موثر بوده است و موفقیت 
اخیر، منبعث از همکاری و هم افزائی همه دستگاه های 
دولتی و نهادهای انقلابی استان به ویژه تدابیر، پیگیری ها 
حضور و نظارت میدانی و مجدانه استاندار محترم البرز است 
که به همین واسطه، مراتب تقدیر و تشکر ویژه خود را از 
جناب آقای دکتر شهبازی استاندار محترم البرز که مدیریت 
مطلوب کنترل کرونا را در استان به خوبی انجام دادند، اعلام 
می دارم و قطعا ادامه دار بودن موفقیت های اخیر، منوط 
به استمرار همین جدیت و همکاری و مشارکت ارزشمند 
مسئولان و مردم است و هنوز تا رسیدن به افق مطلوب 

فاصله داریم.
ناصر مقدم افزود: با توجه به فرارسیدن شب یلدا و سنت 
دیرینه هم میهنان، لزوم فرهنگ سازی و تاکید بر رعایت 
از پیش لازم و موثر  بهداشتی بیش  دستورالعمل های 
است چرا که عدم توجه به رعایت دستورالعمل ها و سهل 
انگاری شهروندان در رعایت اصول و پروتکلهای بهداشتی و 
کرونائی، ضمن بی اثر کردن زحمات و تلاش های اخیر، 
می تواند موجب شکل گیری موج بعدی کرونا در سطح 
استان و حتی کشور گردد و بی شک شادکامی کرونا حاصل 
و عاقبت تلخ دورهمی یلدایی، است که امیدواریم با تداوم 
همراهی مردم و اهتمام درخصوص رعایت فاصله گذاری 
های اجتماعی و پرهیز از برگزاری مراسم های خانوادگی 
شب یلدا، از موفقیت های اخیر مغرور نشده و با مسئولیت 
پذیری و توجه کافی به نکات بهداشتی، ضامن سلامت 

جامعه و شهروندان و عزیزان خودمان باشیم.

مقدم در ادامه و ضمن بیان وضعیت شهرهای استان البرز 
گفت: پس از اجرای محدودیتهای کرونائی اخیر، شهرهای 
طالقان و ساوجبلاغ در وضعیت زرد  قرار گرفتند و شهرهای 
کرج و فردیس و هشتگرد و اشتهارد و نظرآباد در وضعیت 
نارنجی هستند که منع تردد شبانه در شهرهای نارنجی 
استان تداوم دارد و همچنان باید از سوی شهروندان عزیز 

این موضوع مورد توجه و رعایت قرار گیرد.

فرهنگ و رسانه

»مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی البرز«: 

عاقبت تلخ دورهمی یلدایی، شادکامی کرونا است
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»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »احد برنجی«
 - پیشکسوت دوومیدانی - را گرامی می دارد

ورزشی

حسین نوری از رسیدن به مدال بازماند
نماینده وزن ۸۷کیلوگرم کشتی فرنگی ایران با شکست مقابل حریف خود از 

اوکراین به عنوانی بهتر از پنجمی نرسید. مسابقات پنج  وزن نخست رقابت های 
کشتی فرنگی جام جهانی انفرادی روزهای ۲۲ و ۲۳آذرماه درشهر بلگراد 

کشور صربستان برگزارشد و حسین نوری در دیدار رده بندی با شکست 
۱۲بر۴ مقابل سمن نوویکوف از اوکراین ازرسیدن به مدال برنز بازماند.

هاشمی: می شد در هر هفته لیگ بسکتبال ۴بازی هم باشد
عادی  جهان  کنونی  شرایط  گفت:  قم  شیمیدر  بسکتبال  تیم  سرمربی 

نیست،اما من معتقدم می شد در لیگ امسال هر هفته چهار بازی انجام 
داد. مصطفی هاشمی درباره شرایط تیم بسکتبال شیمیدر قم نسبت 

به ابتدای فصل گفت: ما از آنجایی که تمرینات را شروع کردیم 
سخت کار کرده ایم و همه تیم ها نیز محکوم تمرین سخت هستند.

صعود موقت سپاهان به صدر جدول لیگ برتر  والیبال
در ادامه رقابت های لیگ برتر والیبال مردان که به صورت متمرکز در تهران برگزار 

می شود، دو دیدار ازهفته  پانزدهم  و پایانی نیم فصل اول برگزارشد که تیم  
سپاهان اصفهان با برتری مقابل هورسان رامسر، موقتاً صدرنشین نیم فصل 

اول شد.شاگردان محمدی راد درنخستین بازی دیروز با نتیجه۳ بر صفر تیم 
هورسان رامسر را شکست دادند.

هریس: بسکتبال ایران جای پیشرفت دارد
بازیکن آمریکایی تیم بسکتبال بانوان نارسینای تهران گفت: بازی کردن در 

ایران خیلی متفاوت است اما از بودن با تیم نارسینا احساس راحتی و 
خوشحالی دارم. شوماری هریس معتقد است: بسکتبال ایران جای 

پیشرفت دارد و مطمئنا به بازیکنان دیگر آمریکایی توصیه می کنم 
که به ایران آمده و بازی کنند.

پنجاک سیلات با ۸ وزن در رقابت  های داخل سالن آسیا
برنامه های تیم ملی پنجاک سیلات ایران برای حضور در رقابت های داخل سالن 

آسیا در سال۲۰۲۱ در جلسه سازمان تیم های ملی به تصویب رسید. مبارزات 
پنجاک سیلات در بازی های داخل سالن )ایندورگیمز( 2021 تایلند در 

5وزن مردان و 3وزن زنان برگزار می شود. براساس تصمیمات این جلسه، 
برای تمامی استان ها سهمیه های یکسان درنظر گرفته شده است.

رویارویی قهرمانان سنگین وزن بوکس جهان در ومبلی
دو قهرمان بوکس سنگین وزن و انگلیسی بوکس جهان دو مبارزه به 

ارزش ۵۰۰میلیون پوند انجام می دهند. مدیر برنامه های آنتونی 
جاشوا و تایسون فیوری، دو قهرمان انگلیسی و سنگین وزن 

بوکس جهان از توافق این دو بوکسور برای انجام 2 مبارزه به 
ارزش 500میلیون پوند در سال 2021 خبر دادند.

تست کرونا بانوان پینگ پنگ باز منفی شد
ندا شهسواری و شیما صفایی بازیکنان اعزامی ایران به مسابقات 

بانوان  دربخش  المپیک  انتخابی  میز  روی  تنیس  ایرانی 
اردونشینان  کرونا  تست  اعلام شدن  بامنفی  و  هستند 

تیم ملی تنیس روی میز بانوان تمرینات این تیم به صورت 
رسمی آغازشد.

رئیس جدید فدراسیون جهانی بوکس مشخص شد
 )AIBA( بعد از مدت ها بلاتکلیفی بالاخره انتخابات فدراسیون جهانی بوکس

برگزارشد. این فدراسیون که به خاطر فساد و اختلافات پیش آمده از سوی 
کمیته بین المللی المپیک در حالت تعلیق به سر می برد بالاخره توانست 

انتخابات خود را برگزار کند. عمر کرملوف- دبیرکل بوکس روسیه توانست 
با حداکثر آراء ریاست این فدراسیون را برعهده بگیرد.

ن بعضی ها داغشو دوست دار

جهان فوتبال 

مسی پس از ۹ماه تعیین کننده ظاهر شد
مهاجم بارسلونا پس از ۹ماه یک گل تعیین 

کننده برای تیمش به ثمر رساند.

دیبالا: یوونتوس را دوست دارم و به این تیم 
وفادارم

مهاجم آرژانتینی در واکنش به شایعات اعلام 
کرد یوونتوس را دوست دارد و نسبت به این 

تیم وفادار است. 

چراغپور: پرسپولیس می تواند اولسان کره را ببرد
کارشناس فوتبال ایران معقتد است با وجود 
ایجاد تغییرات در تیم فوتبال پرسپولیس اما 
این تیم می تواند نماینده کره جنوبی را در فینال 

لیگ قهرمانان آسیا شکست دهد.

طارمی: فکر می کنم می توانم بهتر از این باشم
مهدی طارمی ابراز امیدواری کرد به پیشرفت 
خود در پورتو ادامه دهد. طارمی- مهاجم تیم 
فوتبال ایران توانست گل اول تیمش در جام 

حذفی برابر توندلا را به ثمر رساند.

برایم  بیش تر  پیروزی های  کسب  کومان: 
اهمیت دارد

کسب  تنها  کرد  اعلام  بارسلونا  سرمربی 
پیروزی های بیش تر برایش اهمیت دارد و نحوه 

به دست آوردن سه امتیاز مهم نیست.

لیگ  در  قهرمانی  رویایم  بزرگترین  هالند: 
قهرمانان است

ستاره نروژی تیم فوتبال بوروسیا دورتموند 
رویای قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا را در 

سر دارد.

به  بینایان  کم  و  نابینایان  شطرنج  قهرمانی  رقابت 
مناسبت گرامیداشت روز جهانی معلولین، به همت 
با  و  اصفهان  شهرداری  تفریحی  ورزشی  معاونت 
بینایان  کم  و  نابینایان  ورزش   فدراسیون  همکاری 
جمهوری اسلامی ایران و انجمن روشن بین اصفهان 

با شرکت ۴۷ ورزشکار برتر از سراسر کشور برگزار شد. 
اعلام  با  اصفهان  شهرداری  تفریحی  ورزشی  معاون 
برگزاری مسابقات شطرنج  کم بینایان و نابینایان کشور 
به مناسبت گرامیداشت روز جهانی معلولین به صورت 
آنلاین گفت: به دلیل شرایط ایجاد شده در دوران کرونا 
شطرنج  مسابقات  بهداشتی،  های  پروتکل  رعایت  و 
آنلاین به میزبانی معاونت ورزشی تفریحی شهرداری 

اصفهان در 7 دور وبه روش سوئیسی برگزار شد.
استاد حبیب اله ناظریان رئیس هیأت کاراته استان 
معاونت  تفریحی  و  ورزشی  امور  معاون   و  اصفهان 
  47 حضور  به  اشاره  با  اصفهان  شهرداری  فرهنگی 
شطرنج باز که از قهرمانان برتر کشور و آسیا بودند و 
با هم به رقابت پرداختند اظهار داشت: برگزاری چنین 
مسابقاتی عامل ایجاد انگیزه و امید برای ورزشکاران کم 

بینا و نابینا است.

تاُثیر  مسابقات  این  شک  بدون  کرد:  تصریح  وی 
من  و  دارد  عزیز  معلولان  های  فعالیت  بر  مثبتی 
معتقدم همکاری معاونت ورزشی شهرداری اصفهان با 
فدراسیون معلولین و جانبازان و انجمن های معلولین 
را  عزیزان  این  روح  و  جسم  سلامت  کشور،   سراسر 

تقویت خواهد کرد.
ناظریان از اهدای جوایز ارزنده و حکم قهرمانی به نفرات 
از طرف معاونت ورزشی تفریحی  برتر این مسابقات 
قهرمانان شرکت  و گفت:  داد  اصفهان خبر  شهرداری 
کننده در این مسابقات به صورت مجازی و تصویری 
با معاون ورزشی تفریحی، رئیس هیاُت شطرنج استان 
بین  انجمن روشن  رئیس هیئت مدیره  و   اصفهان 

استان اصفهان به گفت و گو پرداختند و ضمن قدردانی 
برای برگزاری این  مسابقات به صورت آنلاین مطالبات 
خود را مطرح کردند تا در آینده شاهد برگزاری هر چه 
رشته های  دیگر  و  این مسابقات  تر  باشکوه  و  بهتر 

ورزشی که قابلیت برگزاری آنلاین را دارند باشیم.
در این پیکار های اندیشه، مقام اول را امید کریمی از 
استان اصفهان کسب کرد، مقام دوم را هادی مشیر 

آبادی از استان آذربایجان شرقی ،
مقام  مرکزی،  استان  از  توسلی  حسن  را  سوم  مقام 
چهارم  رامجید باقری از استان بوشهر، مقام پنجم را 
محمد رضا علیزاده از استان تهران ومقام ششم را فرزاد 

علیزاده از استان خوزستان به خود اختصاص دادند.

نصف جهان

در مسابقات شطرنج آنلاین کشوری نابینایان و کم بینایان رخ داد؛

اصفهان بر بام پیکارهای اندیشه آنلاین

اصغر قلندری

  نویسنده و روزنامه نگار



روزنامه

7
سه شنبه 25 آذر 99 -  شماره  640

»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »ابراهیم نعمتی« جامعه
- مدرس و پیشکسوت فقید والیبال - را گرامی می دارد

را  توسعه شهری  کرج،  کلانشهر  در  جمعیتی  رشد 
به مناطق حاشیه ای رسانده و اسکان شهروندان در مناطقی 
که امکان ساخت وساز را در اختیار دارند باعث به وجودآمدن 
تراکم های بالا در برخی محلات حاشیه ای کلانشهر کرج شده 

است.
افزایش تراکم جمعیتی در برخی از این مناطق نیاز به ارتقای 
را بسیار  به ویژه در حوزه حمل ونقل  زیرساخت های شهری 
تعریف  شاهد  راستا  این  در  و  است  ساخته  موردتوجه 
این  تأمین  برای  از سوی مدیران شهری  پروژه های عمرانی 
نیازهای زیرساختی هستیم. پروژه هایی که اگر امروز شاهد 
اجرا و بهره برداری از آن ها نباشیم در آینده نزدیک گره های 
ترافیکی امروز به قفل هایترافیکی تبدیل شده بحران آفرینی 

آغاز می شود.

چرا ارم مهم است؟

اسکان  و  پرنگ  به واسطه حضور  که  مناطق  این  از  یکی 
شهروندان با تراکم جمعیتی بالا مواجه شده و راه های دسترسی 
آن در حوزه حمل ونقل پاسخ گوی این حجم از تردد را ندارد، 
در قسمت جنوب غربی کرج مستقر شده است، یعنی آنجا 
که بلوار ارم از اتوبان کرج - تهران آغاز می شود و با عبور از 

مهرشهر به سمت مناطقی همچون کیانمهر حرکت می کند و 
تا ماهدشت و پس از آن اشتهارد ادامه دارد.

شاید عواملی همچون ساخت مسکن های مهر در منطقه 
ماهدشت و توسعه خدمات شهری در مناطقی مثل کیانمهر 
شرایط  و  محدوده  این  در  قیمت های اراضی  همچنین  و 
آب وهوایی باعث افزایش مسکن و استقرار شهروندان در این 
منطقه باشد. کما اینکه کرج به واسطه موقعیت مکانی در 
این محدوده قابلیت توسعه داشته و نرخ مهاجرت در این 
کلانشهر به واسطه نزدیکی به پایتخت و قیمت های پایین تر 
مسکن در این شهر نسبت به تهران بزرگ عواملی برای حضور 
و  منطقه بندی شهری  در  که  این محدوده  در  مردم  پررنگ 
شهرداری تحت عنوان منطقه 3 تحت پوشش است قرار گیرد.

یکی از پروژه های مهم مدیریت شهری کرج که مورد تأکید 
ارم  بلوار  تعریض  دارد،  قرار  شورای شهر  و  شهرداری کرج 
نقل وانتقال خودرو  ظرفیت  افزایش  با  می تواند  که  است 
کاهش ترافیک را به دنبال داشته باشد. ترافیکی که دغدغه 
و مشکل اصلی ساکنین این منطقه شده و عاملی بر اهمیت 

این پروژه است!
توسعه  و  فرودگاه پیام  منطقه  توسعه اقتصادی 
دسترسی  سهولت  و  شهرک های صنعتی اشتهارد 
به اتوبان کرج تهران و کرج قزوین از طریق ارم، شاید عامل 
دیگری برای ترافیک های کنونی و همچنین اولویت احداث 

این پروژه باشد.

آخرین خبر از ارم

اما اینکه پروژه تعریض بلوار ارم که بخشی از آن در محدوده 
شهرداری  منطقه 3کرج قرار دارد در چه شرایطی قرار گرفته 
شهرداری  مدیر  »علی آرایی«  با  گفت و گو  به سراغ  است، 
منطقه سه کرج پرداخته ایم تا از آخرین وضعیت این پروژه 

حائز اهمیت، آگاه شویم.
همچون  عواملی  که  نکته  این  ذکر  با 
وضعیت فعلی اقتصادی  در  عدم تخصیص بودجه کافی 
تملک اراضی  و  شرایط جوی  معارضین محلی،  کشور، 
موردنیاز برای پروژه ای همچون تعریض یک بلوار می تواند 
همچون سدی محکم بر سر راهش باشد، شما را به خواندن 

این دیالوگ دعوت می کنیم:
علی آرایی با تأکید بر اینکه تعریض بلوار ارم یکی از پروژه های 
دارای اولویت شهر کرج بود، اظهار داشت: این پروژه یکی از 
مطالبات جدی شورای محترم پنجم بود و تاکید شهردار کرج 
مبنی بر اینکه در این پروژه پلاک به پلاک در مسیر بلوار 
ارم بررسی های حقوقی، املاکی، عمرانی و شهرسازی شکل 
گیرد را به دنبال داشت. پس در این شرایط برای هرکدام از 
این پلاک ها براساس مولفه ها و شاخص هایی که داشت 

یک برنامه ویژه ای در نظر گرفته شد.

وی ادامه داد: طبیعی است اراضی ای که بدون معارض بود 
بدون فوت وقت برای آغاز عملیات اجرایی مثل جدول گذاری 
و ایجاد کنارگذرهایی که در این مسیر باید احداث می شد 
و همچنین زیرسازی و آسفالت در اختیار واحد عمرانی قرار 

گرفت.

»تملک اراضی«؛ دغدغه اول

شهردار منطقه 3 کرج با بیان اینکه در این پروژه به تملک اراضی 
نیاز بود، اضافه کرد: در این مسیر با دو دسته املاک مواجه 
بودیم، ابتدا املاکی که دارای مالکیت بخش خصوصی بود 
و در مرحله دوم با املاکی که در اختیار بخش دولتی قرار 
پروسه  و  مکاتبات  رایزنی ها،  مسیر  این  در  پس  داشت. 
نامه نگاری برای هم افزایی و همکاری با دستگاه های دولتی 

شکل گرفت و روند تملک این اراضی آغاز شد.
آرایی بزرگترین پلاک اراضی دولتی را متعلق به ناجا دانست 
فرماندهی کل ناجای استان  از  ویژه ای  تشکر  باید  گفت:  و 
داشته باشم چرا که با مساعدت و همکاری که داشتند 
قرارگرفتن محدوده  اختیار  در  با  و  باز شد  این پروژه  قفل 
توانستیم  و  گرفت  تازه ای  جان  پروژه  پایگاه هوایی ناجا، 

به سرعت وارد عملیات اجرایی شویم.

گلوگاه ارم باز می شود

اجرای پلاک  و  تملک  روند  اینکه  بیان  با  وی 
سایر  با  موازی  به طور  هم زمان   منطقه پایگاه هوایی ناجا 
پلاک ها درحال اجراست، اضافه کرد: درحال حاضر تمرکز ما 
بر روی محدوده پایگاه هوایی ناجاست چرا که با قرارگیری 
در انتهای بلوار ارم و تعریض این بخش می توانیم گلوگاه 
یعنی  جنوب غرب  معبر  از  را  شهرستان کرج  ورودی 
فرودگاه پیام  به واسطه  که  شرایطی  در  آن هم  ماهدشت 

موقعیت ترانزیتی پیدا کرده است، بازگشایی کنیم.
مدیر منطقه 3کرج با تاکید بر سرعت در اجرای این پلاک از 
پروژه، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه حجم قابل توجهی از 
تبادلات بار و مسافر در این محدوده وجود دارد بهره برداری از 
این پروژه می تواند شرایط مناسبی را به ویژه در ساعات پایانی 
برای  هستیم  شاهد  ارم  محور  در  را  اوج ترافیک  که  روز 

شهروندان به دنبال داشته باشد.

افزایش جمعیت و مطالبه مردم

اصلاح  شهروندان  جدی  مطالبه  اینکه  بر  تأکید  با  آرایی 
هندسی و تعریض بلوار ارم برای تسهیل تردد است، اضافه 
کرد: جمعیت پذیری منطقه سه کرج به این مسئله دامن 
می زند و باید برنامه ریزی دقیقی برای افق های آینده در 

این منطقه داشته باشیم.
 تکمیل این پروژه می تواند یکی از دستاوردهای جدی 

شورای پنجم برای اجابت مطالبات مردم باشد.

ارم چه زمانی بدون ترافیک می شود؟

وی درخصوص پیشرفت فیزیکی کل پروژه در منطقه سه و 
داشت:  اظهار  پلاک پایگاه هوایی ناجا  منطقه  در  همچنین 
پروژه در پلاک هوایی ناجا از میانه گذشته است و کل پروژه 
تعریض بلوار ارم در محدوده منطقه سه یعنی قسمتی از 
پروژه که در اختیار ما قرار دارد، بیش از 40 درصد کار صورت 

گرفته و روند آن ادامه دارد.
تمامی  اگر  اینکه  بیان  با  منطقه سه کرج  شهردار 
دستگاه های اجرایی و اداری همچون ناجا با ما همکاری کنند 
شاهد سرعت یافتن تکمیل این پروژه هستیم، خاطرنشان 
اتمام این پروژه به همکاری دستگاه هایی مثل توانیر،  کرد: 
بنیادتعاون سپاه و مجموعه سپاه پاسداران و ارگان هایی که 
همکاری  اگر  و  است  نیازمند  قرارگرفته اند  مسیر  این  در 
مجدانه ای را مثل ناجا با ما داشته باشند و این اراضی زودتر 
آغاز  را بلافاصله  تعیین وتکلیف شوند ما عملیات اجرایی 
می کنیم. کما اینکه هم اکنون بسیاری از بخش های بلوار 
ارم را با توجه به اینکه رفع معارض شده و یا معارض نداشته، 
را  آسفالت  و  جدول گذاری  زیرسازی،  شامل  اجرایی  روند 

به سرعت در مسیر اجرا گذاشته ایم.
وی در پاسخ به این  پرسش که تا پایان عمر شورای پنجم 
هستیم،  منطقه سه  محدوده  در  این پروژه  تکمیل  شاهد 
گفت: تمام تلاش مان را برای تحقق مطالبات مردمی به کار 
گرفته ایم و امیدواریم بخشی از این پروژه را پیش از پایان 
شورای پنجم زیر بار ترافیکی ببریم. ضمن اینکه سال گذشته 
و  داده ایم  قرار  ترافیک  بار  زیر  را  محور  از  قطعه ای  هم 

هم اکنون درحال بهره برداری است...

داستان  جلد

»دنیای هوادار« آخرین وضعیت پروژه »تعریض بلوار ارم«را بررسی می کند؛

گلوگاه باز شد؛ »ارِم« نفس راحت می کشد!؟

توحید  وانشانی

  نویسنده و روزنامه نگار

پروژه تعریض بلوار ارم در محدوده منطقه سه در یک نگاه

مسیر درحال انجام عملیات عمرانی: 1087 متر   27.18 درصد از کل پروژه

طول مسیری که تعریض انجام شده است: 1728 متر  43.20 درصد از کل پروژه

طول مسیری که تعریض انجام نشده است: 1185متر  29.63 درصد از کل پروژه

طول پروژه 
4000 متر
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